
Геаграфічна Бела-
русь ляжыць у Эўропе. 
Гістарычна ж склала-
ся так, што некалькі 
апошніх стагоддзяў мы 
мелі шчыльныя стасункі 
толькі з адной краінай 
– нашай суседкай з Усхо-
ду. А, як вядома, з кім 
павядзешся – ад таго і 
набярэшся. Вось мы і 
набраліся. Па–першае, 
мы знішчылі сваю куль-
туру. Па–другое, зрабілі 
алкаголікамі значную 
частку грамадзян. Па–
трэцяе, мы атрымалі 
столькі эканамічных 
праблем, што натупнікі 
ва ўладзе мусяць разгра-
баць іх доўгія гады. На-
рэшце, мы сталі настолькі 
інтэрнацыяналістамі, што 
“забыліся” сваю родную 
мову. 

Здавалася б, за амаль 
два дзесяцігоддзі 
незалежнасці ў нас не-
шта магло змяніцца ў 
лепшы бок. Але змен 
амаль што няма. Іх про-
ста не можа быць, па-
куль Беларусь дае крэн 
толькі на адзін, усходні 
борт. Пры такім курсе 
існуе вялікая небяспека 
перавярнуць дзяржаўны 

карабель уверх кілем. І, 
каб тое не адбылося, мы 
мусім нармалізаваць на-
шыя стасункі з іншымі 
суседзямі, а ў перспекты-
ве – стаць паўнапраўным 
сябрам Эўразвязу. Зда-
ецца, што тое сёння па-
чынае разумець і дзейс-
ная ўлада. І, калі нам не 
ўдасца ў найбліжэйшы 
час змяніць яе на 
легітымную, трэба хаця б 
дапамагчы ёй вызваліцца 
ад шчыльных расейскіх 
абдымкаў, не разбураю-
чы таго добрага, што ёсць 
і павінна быць у добрых 
суседзяў. Мы павінны 
настойліва і паслядоўна 
ціснуць на ўладу, каб 
яна вяла дзяржаўны ка-
рабель да Эўрапейскіх 
каштоўнасцей. Нашы 
чыноўнікі мусяць штод-
зённа атрымоўваць 
напамін, што ў Беларусі 
ёсць шмат прыхільнікаў 
эўрапейскага шляху, і іх 
колькасць несупынна 
расце.

Зрабіць свой выбар на 
карысць эўрапейскага 
шляху развіцця павінен 
кожны грамадзянін РБ. 
Другімі словамі: пе-
рад тым, як стукацца ў 

эўрапейскі дом, кожны 
сюды ўваходзячы мусіць 
вывучыць правілы 
паводзін у гэтым доме, 
каб потым не было со-
рамна за сваю нявыха-
ванасць. І рабіць тое, як 
і любую важную справу, 
трэба на цвярозую галаву. 
А таму адной з найважне-
шых спраў прыхільнікаў 
эўрапейскага шляху 
Беларусі, (аднолькавая 
па важнасці з барацьбой 
з рэжымам), ужо сёння 
павінна стаць змаганне за 
цвярозы лад жыцця. Кож-
ны, хто робіць свой выбар 
на карысць эўрапейскага 
шляху, сам мусіць быць 
узорам цвярозага ладу 
жыцця і рабіць усё ад яго 
залежнае, каб беларусы 
не вымерлі як нацыя ад 
алкаголю. Сёння нельга 
змагацца за дэмакра-
тыю, не змагаючыся з 
п’янствам. Той, хто лічыць, 
што галоўны вораг у сён-
няшняй Беларусі – гэта 
Лукашэнка, той глыбока 
памыляецца. Лукашэнка 
некалі абавязкова сыдзе, 
а п’янства – застанецца.

Акрамя таго, мы 
павінны будзіць нацыя-
нальную свядомасць 

беларуса, слоўца за 
слоўцам уваскрашаць, 
выцягваць з нябыту бе-
ларускую мову. Пакуль 
ёсць беларускае слова 
– ёсць і мы, беларусы. 
Ёсць нешта, што робіць 
адметным, цікавым наш 
дом. Беларускамоўнымі 
павінны быць нашы ра-
дыё і тэлебачанне. Я не 
веру, што туды не пуска-
юць. Хтосьці звернецца 
туды  разок–другі, яму ад-
мовяць, ён і рукі апускае і 
губляе настойлівасць. А 
трэба працягваць стукац-
ца, мо на соты раз дзверы 
адчыняць. Трэба мяняць 
формы і метады працы, 
шукаць неабыякавых  
людзей ва ўладзе, шукаць 
прымальныя варыянты. 
Каб канчаткова не скам-
праметаваць сябе, улада 
не можа адхрысціцца ад 
мовы, і мы мусім тым ка-
рыстацца. 

Эўрапейскі дом – гэта не 
камунальная кватэра, дзе 
жывуць дзесяткі народаў, 
якія толькі спажываюць 
агульныя даброты. Гэта 
дом, у які кожны народ 
прыўносіць нешта сваё, 
асаблівае і карыстаец-
ца агульначалавечымі 

набыткамі: правамі і 
свабодамі. Не Эўразвяз, 
а мы самі мусім 
адрэстаўраваць свой дом, 
сваімі рукамі зрабіць у ім 
неабходны рамонт, каб 
там было ўтульна ўсім 
грамадзянам Беларусі. А 
таму мы мусім, дзе толькі 
магчыма, нават насупе-
рак свайму нежаданню, 
ісці на кантакт з уладай. 
Дзе лічым неабходным – 
змагацца з ёй, паказваць 
яе бяздзейнасць і бяздар-
насць. Фактычна часткай 
Эўропы мы станем толькі 
тады, калі бальшыня ў 
краіне зразумее, што не 
ад Мілінкевіча ці Севя-
рынца, ні ад каго іншага, 
а ад  КОЖНАГА ЧАЛАВЕ-
КА, АД САМАГО СЯБЕ за-
лежыць: пойдзе Беларусь 
у будучыню эўрапейскім 
шляхам, ці далей заста-
нецца выспай ганьбы, 
дзе жыве страх і п’янства.
Дзе людзі не толькі не ве-
даюць эўрапейскіх моваў, 
але адвярнуліся ад свае 
роднай.

А сёння пакуль што ся-
род бальшыні нас пануе 
абыякавасць і млявасць.

Г.Станкевіч.
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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Эўрапейцы дэ–юрэ і дэ–факта

Родная мая матуля–мова!
Колькі табе нудзіцца ў журбе?
Кожны невук і цяпер гатовы
Радасна паздзеквацца з цябе.

Вось ужо сур’ёзна дыскутуе
Пешчаная мудрая мадам,
Як далей адсунуць мову тую,
Што сам Бог уклаў у вусны нам.

Жыць ёй тут няўтульна і га-
ротна,
У краі вавёрак і буслоў,
Бо яна даўно і незваротна
Адраклася ад тутэйшых слоў.

Так вось і пакутуе, чужая
Сярод васількоў і чаратоў, 
А чамусьці ўсё не ад’язджае
Да старэйшых дарагіх братоў.

Як яна турбуецца, нябога,
Што ад мовы – ўся яе бяда!..
Ну а мы не крыўдзімся на Бога,
Што ён нам такую мову даў.

Ёю душы нашыя лагодзім
І пахмурным, і пагодным днём.
З ёю пражылі ўжо шмат 
стагоддзяў
І яшчэ не меней пражывём.

Генадзь Бураўкін. 

Родная 
мова 

Цягам лета на рынку сустракаюся з добрай тысячай людзей. 
Размаўляем пра жыццё, але не-не, а размова пераходзіць на асобу 
Прэзідэнта. Як гэта ні дзіўна, але абсалютная бальшыня маіх суразмоўцаў 
галасаваць за яго на маючых хутка адбыцца прэзідэнцкіх выбарах не 
збіраецца. Прычым яны самі шчыра выказваюць такую пазіцыю, так што 
гаварыць пра нейкую прынуку тут не выходзіць. Сацыяльныя апытанні 
незалежных экспертаў сёння ацэньваюць лічбу тых, хто будзе галаса-
ваць на чарговых выбарах за нязменнага ужо 16 гадоў Прэзідэнта, у 40 
– 45 %. Давайце паразважаем, хто ж складае гэту лічбу.

Па-першае, чыноўнікі. Тыя, хто ўжо на пенсіі або верай і праўдай 
служыць яму цягам гэтых 16-ці гадоў. Тыя, хто ўзамен за адданую 
службу мае сёння някепскія зарплаты і пенсіі. Тыя, хто і робіць яму па-
трэбныя працэнты на выбарах, складаючы касцяк камісій. Колькі іх у 
Беларусі? У любым разе разам з іх сем’ямі і родзічамі, якія ў асноўным іх 
падтрымліваюць, не больш за 10% насельніцтва. 

Па-другое, алкаголікі. Гэтаму кантынгенту ўсё роўна, за каго га-
ласаваць і ці будуць увогуле выбары. Галоўнае, каб ім налівалі. І ім 
наліваюць. Сардэчна запрашаюць на ўчасткі. Прыязджаюць дахаты з 
урнамі. Алкаголікаў ў Беларусі налічваецца каля 20% насельніцтва, а 
ў сельскай мясцовасці той адцотак значна вышэйшы. Гэта асноўны рэ-
зерв нашага Прэзідэнта пры нізкай яўцы выбарцаў на ўчасткі. Патрэбна 
толькі свіснуць, і яны тут як тут. Бо там, дзе наліваюць, яны з’яўляюцца 
нібыта з–пад зямлі. Усе яны галасуюць датэрмінова, а многія і па два 
разы. (У нас і такое магчыма.)

Па-трэцяе, жанчыны. Большасць з іх палюбілі маладога вусатага 
хлопца ў далёкім 1994-м з першага погляду, і, нягледзячы на безад-
казнае каханне, працягваюць любіць і будуць любіць да самой смерці. 
Ім усё роўна, якія палітычныя падзеі адбываюцца ў Беларусі, падае ці 
ўздымаецца аўтарытэт іхняга абраніка. Што б пра яго сёння ні казалі, 
яны яму ніколі не здрадзяць. Такіх адданых выбарцаў у Прэзідэнта каля 
10–15 адцоткаў. 

Вось цяпер вы ведаеце, чаму на вёсцы пераважная бальшыня гала-
суе за Прэзідэнта. Асноўны кантынгент тут – алкаголікі, плюс жанчыны–
пенсіянеркі–адналюбы, чые мужыкі даўно памерлі. 

Вось мы і набралі тыя 40–45 %, пра якія гаворыць незалежнае апы-
танне. Дарэчы, яно ніколі не памыляецца, калі выбары праходзяць у 
краінах Заходняй Эўропы. Там, калі паміж кандыдатамі пры апытанні 
розніца складае нават 2 ці 3 % перад выбарамі, тыя ж 2–3 % застаюцца 
паміж імі і пасля падліку галасоў. 

Нашы ж камісіі, складзеныя спрэс з чыноўнікаў, жанчын і тых, хто не 
адмаўляецца ад налітай чаркі, лічыць умеюць. Але, падобна на тое, што 
на новых выбарах гэты механізм можа даць збой. Бо яўная бальшыня 
бачыць, што Прэзідэнт не мае ні аўтарытэту, ні шансаў, каб атрымаць 
чарговую “элегантную перамогу”. І калі толькі будзе аб’яўлена чарговая 
фіктыўная лічба, колькасць тых, хто выйдзе на плошчу ў Менску, дасяг-
не 100 000 чалавек. А гэта ўжо не апазіцыя, а народ. З якім, як вядома, 
змагацца немагчыма.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 запоўніце	
купон	або	патэлефануйце	ў	рэ-
дакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

ПРАЦЯГ ТЭМЫ
У сувязі з праблемай раз-

мяшчэння газеты “Крывінка” 
на партале http://haradok.
belarda.org/  наша газета ста-
ла будзе размяшчацца на пар-
тале http://kamunikat.org/ , 
дзе зацікаўленыя грамадзя-
не могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamunikat.
org/kryvinka.html , што у ка-
талагу “Пэрыёдыка” для далей-
шага выкарыстання. 

Хто ён, электарат Прэзідэнта?

З мінулага нумару чытачы 
“Крывінкі” ведаюць, як мяне звольнілі 
з працы. Але тэма атрымала самы 
нечаканы працяг. Храналагічна гэта 
адбывалася так.

Спачатку карэспандэнтка радыё 
“Свабода” Алена Сцяпанава, якая 
даведалася з “Крывінкі” пра маё 
звальненне, патэлефанавала ў наш 
раённы аддзел адукацыі, каб пачуць 
тлумачэнні наконт майго звальнен-
ня. Я пра тое не ведаў, і таму, калі 
аднойчы ранкам па радыё “Свабо-
да” пачуў маналог І.А.Жарабцова, 
тое стала для мяне сюрпрызам. 
“Чаго вы ўсе БНФ-аўцы забегалі?! Я 
Станкевіча не звальняў. Проста яму 
будзе прадстаўлена праца бліжэй(!!!) 
да дому. Гэта мой сябар, і мы самі 

разбяромся ў нашых спра-
вах.” 

Я не гарантую абсалют-
най дакладнасці цытаты, 
але сутнасць слоў была та-

кая. Магчыма, аператыўная рэакцыя 
карэспандэнткі “Свабоды”, а, магчы-
ма, пазіцыя І.А.Жарабцова адсунула 
маё беспрацоўе на больш далёкую 
перспектыву. 

Зранку 19-га ліпеня я наведаў 
раённы аддзел адукацыі. Іван 
Аляксандравіч пасмяяўся з усёй 
гісторыі, ніяк не патлумачыў майго 
звальнення з Пяцігарскай школы. 
Але паведаміў мне, што мае намер 
запрасіць мяне на пасаду настаўніка 
замежнай мовы ў Рубежскую базавую 
школу. І, хаця яна ляжыць сапраўды 
бліжэй да маёй хаты(нейкіх 10 км), 
усё роўна мне прыйдзецца калясіць 
кіляметраў болей. Бо спачатку трэба 
везці ў Бешанковічы жонку на працу 

і сына ў гімназію, а потым вяртацца 
назад у Рубеж. А пасля працы рабіць 
зваротны маршрут. Усяго за дзень 
– 40 км. Дарога ў Пяцігарск і назад 
была б на 10 км бліжэй. 

Яшчэ праз два дні ў штотыднёвіку 
“Наша Ніва” ад 21-га ліпеня я з за-
давальненнем прачытаў інтэрв’ю 
з сабой пад загалоўкам “Я трымаю 
дзве каровы, тры быкі, пчол. Вы-
жыву!”. Урэшце, у пятнічным выпу-
ску “Народнай волі” за 23-га ліпеня 
з’яўляецца артыкул Віталя Гарбуза-
ва. І хаця сітуацыя ўжо каардыналь-
на памянялася, мне было вельмі 
прыемна, што маё гора не засталося 
незаўважаным і нераздзеленым. 

Я выражаю самыя шчырыя словы 
падзякі журналістам, усім сябрам 
і чытачам “Крывінкі”, усім тым, хто 
знайшоў час і магчымасць падтры-
маць мяне ў няпростую часіну.

Г.Станкевіч.
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Пра іх можна пісаць і 
пісаць у кожным нумары. 
Але так як сітуацыя амаль 
што не змяняецца, “Крывінка” 
абыходзіцца толькі перыя-
дычным напамінам пра 
праблемы, якія тут існуюць 
гадамі.

Бешанковіцкі ўніверсам. 
Тут вельмі вялікі штат пра-
давачак, але за прылаўкам 
дачакацца іх не так ужо і про-
ста. А з двух кас, як правіла, 

працуе толькі адна. 
Звычайна я купляю тут 

мясныя прадукты. Пакуль вы-
кладуць на прылавак свежа-
завезеныя, прыходзіцца ча-
каць вельмі доўга, амаль да 
12 гадзін апоўдні. Хаця тавар 
прывезены яшчэ ў 10 гадзін. 
Каму ідзе на карысць такая 
цягамоціна, не ведаю. Вось 
я і чакаў паўгадзіны, пакуль 
“разбіраліся” з паперамі. Ад-
начасова лічыў тлустых мух, 

якія поўзалі па дошцы для 
наразання мясапрадуктаў. На 
маё запытанне, чаму тут мухі, 
прадавачка нічога істотнага 
не адказала. Ніякіх ліпучак 
для іх тут няма. 

Цэны у магазіне, зразу-
мела, куслівыя, як тыя мухі. 
Але і сярод іх ёсць рэкар-
дсмены. Купіць паляндвіцу 
за 42, 9 тысячы за кг, гэта вам 
не прадаць яе за 18 тысяч на 
мясцовым рынку. Асабліва 

кідаецца ў вочы розніца ў цэ-
нах дзяржгандлю і рынкавых, 
калі вы параўнаеце кошты на 
садавіну і гародніну. Кошты 
ва ўніверсаме ніяк не паспя-
ваюць зніжацца, даганяючы 
рынкавыя. Усё роўна заста-
юцца на тясячу–другую вы-
шэй. А пра якасць прадукцыі, 
якая паляжала на прылаўку 
тры–чатыры дні нічога гава-
рыць не будзем. 

Лепш пагаворым пра тое, 

адкуль бяруцца двайныя-
трайныя накруткі. Гэта я магу 
вам патлумачыць толькі не-
жаданнем кіраўніцтва раён-
нага гандлю штосьці змяняць 
у эканоміцы гандлю, што 
вядзецца ў нас пачынаючы 
ад цара Гароха. А таму пра-
давачкам трэба прадаць і за 
сябе, і за тую дзеўку, што сед-
зячы ў халадку канторы рай-
по атрымоўвае кругленькі 
аклад, ніколі не стаяўшы за 

прылаўкам.
Апошняе. Гаворана–

перагаворана пра мяшэчкі 
для ўпакоўкі прадуктаў. Яны 
павінны быць бясплатнымі. 
Або каштаваць максімум 20 
рублёў. Ва ўніверсаме іх па-
дадуць вам аж па 60 за штуку. 
Паскардзіцца каму–небудзь? 
Паспрабуйце. Скароціце сабе 
жыццё на некалькі гадоў.

Г.Мікалаеў.

навіны дзяржГандлю

Пачынаючы з друго-
га ліпеня, шэсць дзён на 
тыдзень, акрамя паняд-
зелка, я гандлюю на рын-
ку бульбай. Справа тая 
вельмі прыбытковая, бо 
бульбу бяруць ахвотна. 
Зразумела, не была б яна 
нацыянальнай стравай 
беларуса. Я прыязджаю на 
рынак а восьмай раніцы 
, і праз тры–чатыры 
гадзіны з’язджаю дахаты, 
рэалізаваўшы свой тавар. 
А гэта 40–60 кг бульбы па 
сярэднім кошце 2–2,5 ты-
сячы за кг. Галоўная цяж-
касць заключаецца ў тым, 
каб тую бульбу накапаць. 
Бо зямля ў спёку стала 
такой, што рыдлёўцы 
яна паддаецца з цяжкас-
цю. Тым не менш, маю-
чы за тыдзень свой ме-
сячны аклад настаўніка, 
міжволі задумваешся 
аб адэкватнасці ацэнкі 
разумовай і фізічнай пра-
цы ў РБ эпохі першага 
Прэзідэнта. 

Яшчэ больш 
прыходзіць у галаву думак, 

калі бачыш, да якога жа-
брацкага ўзроўню жыцця 
давёў нас гэты Прэзідэнт. 
Толькі два–тры чалавекі 
на ўсе Бешанковічы дазва-
ляюць сабе без ваганняў 
купіць буйную бульбу 
коштам па 2,5–3 тысячы 
за кг. Астатнія ашчаджа-
юць кожныя паўсотні, ку-
пляюць мяльчэйшую, ма-
тывуючы тым, што яны яе 
любяць. 

Яшчэ некалькі 
пытанняў свідруе маю га-
лаву: чаму сельгаспрад-
прыемствы з магутнай 
тэхнікай не могуць забя-
спечыць бешанковіцкае 
насельніцтва таннай 
гароднінай? Чаму кошт 
бульбы ў спецыялізаванай 
краме значна вышэй-
шы, а бульба не мае 
ніякага таварнага вы-
гляду? Ці не сведчыць 
усё тое, што састарэлыя 
формы арганізацыі ў на-
шых сельскагаспадарчых 
прадпрыемствах павінны 
саступіць месца новым 
формам гаспадарання. Бо 

нашы калгасы толькі пра-
ядаюць бюджэтную пад-
трымку дзяржавы(грошы 
падатк ап лаце льнік аў, 
то бок нашы з вамі) і за-
бяспечваюць “працай” 
паўсотні чыноўнікаў АПА 
і РВК. 

Апошняе. Хацелася б 
сказаць шчыры дзякуй 
ліпцы ды бярозцы, пад 
чыімі шатамі я праводжу 
спякотныя ліпеньскія 
дзянькі. Яны хоць не бя-
руць грошы за месца для 
гандлю, даючы бясплатны 
цянёк і прахалоду. 

P.S. Ніводнага разу не 
куплялі ў мяне бульбу на-
шыя райвыканкамаўцы. 
Іх тут не было нават 
мімаходам. Па крайняй 
меры, я іх не заўважаў. 
Яно і зразумела: у такі 
ранішні час, у самую спё-
ку яны знаходзяцца на 
перадавой, у нястомным 
змаганні за чарговы рэ-
кордны ўраджай. Зноў 
вырашаецца пытанне, як 
пракарміць раён.             

Г.Станкевіч.

У спякотныя ліпеньскія дзянькі 2010-
га цягам дня на Крывінцы адпачывала да 
1000 чалавек. Адначасова тут можна было 
налічыць звыш 30 легкавікоў і каля 200 ад-
пачываючых. Мне невядома іншае месца, 
дзе блізу райцэнтра адпачывала б столькі 
людзей.

Але ніводнага разу Крывінскі шлюз не 
наведалі супрацоўнікі ДАІ, хаця парушэнні 
ў стаянцы машын назіраюцца тут на кож-
ным кроку. Не дзяжурыць тут і брыгада 
хуткай дапамогі, хаця 200 чалавек – гэта, 
несумнеўна, месца масавага збору людзей. 
Ды й скачкі ў ваду з самаробнага трампліну не 
самы бяспечны від адпачынку. Не назіраліся 
тут і прадстаўнікі вышэйшых эшалонаў раён-
най улады. Пэўна, у іх кабінетах кандыцыяне-
ры працавалі без збояў. 

А вось тысячы адпачываючых 
сістэматычна глыталі клубы пылу, што 

ўздымала кожная чарговая пад’язджаючая 
машына. Людзі шукалі і не знаходзілі мала–
мальскі зручнае месца, каб спусціцца да 
рэчкі. На дзіва, але ніхто з адпачываючых не 
ляжаў на прывезеным гравію. Усе аддавалі 
перавагу травяністаму беражку. Ну і, зра-
зумела, засмецілі ўвесь бераг паперамі ды 
бутэлькамі, а прырэчныя кусты самі ведаеце 
чым яшчэ. 

“Крывінка” агучвае просьбы адпачы-
ваючых: 1. Заасфальтаваць прылягаю-
чую дарогу(100м). 2. Зрабіць стаянкі для 
аўтамабіляў і ровераў. 3. Умацаваць бераг, 
зрабіць у ваду зручныя сходні з парэнчамі. 4. 
Дазволіць уласніку ўзяць аб’ект у свае рукі , 
бо аніякі камунгас яго не “пацягне”. Прыватнік 
зробіць лежакі і пабудуе прыбіральні. Уста-
люе краму і завязе марозіва. 

л.Паўлава.
На	здымку:	на Крывінцы час пік.

Пачнём з той навіны, што 1-га верасня ў 
Двор–Нізгалаўскай базавай школе званок 
больш не прагучыць. Пра тое мне паведамілі 
ўжо былыя настаўнікі, якія не ведаюць, чым 
яны будуць займацца далей. Рашэнне аб 
закрыцці школы прынялі раённыя ўлады, зы-
ходзячы з таго, што 18 вучняў у школе – не тая 
колькасць, каб пакінуць тут базавую школу. 
Але ж тут можна было захаваць хаця б па-
чатковую школу. Няўжо ў цэнтры гаспадаркі 
з насельніцтвам каля 300-т чалавек некалі не 
набярэцца колькасці вучняў, дастатковай для 
нейкай школы? Але сюды чамусьці выраша-
на перавесці бібліятэку, і стварыць тут філіал 
бешанковіцкага краязнаўчага музею. Значыць, 
будынак будзе ацяпляцца, і незразумела, чаму 
малыя двор–нізгалаўцы павінны ездзіць у 
Бачэйкаўскую ДАСШ. На маю думку, хаця б па-
чатковую школку тут трэба было б захаваць. 
Тым больш, што моладзь тут ёсць, і гэтаму свед-
чанне рамонт тутэйшага Дома культуры, на які 
выдзяляецца ажно 400 мільёнаў рублёў. Гэта 
прыкладна 40 гадавых настаўніцкіх акладаў. 

На меркаванне мясцовых жыхароў, гро-
шы тыя асвойваюцца неяк дужа ўжо бяз-
дарна. Напрыклад, ужо пачалі ўсталёўваць у 
файе падвясныя столі. Па–першае, столь і да 
рамонту была тут у ідэальным стане. Ніякай 
неабходнасці рамантаваць яе не было. Па–
другое, новая падвясная столь яшчэ больш 

панізіць вышыню памяшкання, якое тут не 
такое і высокае. А так як файе даволі прастор-
нае, то, многім здаецца, паніжаць столь тут ні ў 
якім разе нельга.

Яшчэ адным дзівам будзе абсталяванне ў 
Доме культуры трэнажорнай залі, на што выд-
зяляецца 100 мільёнаў рублёў. Атрымоўваецца 
парадокс: у вёсцы, дзе закрываюць школу, ад-
чыняюць трэнажорную залю. Дазвольце спы-
тацца: для каго яна? Можа, механізатар, які 
адкуляўся змену за рулём пабяжыць туды на-
качваць біцэпсы? 

Наогул, ствараецца ўражанне, што 
дзеянні ўлады па развіццю так называемых 
аграгарадкоў не вельмі прадуманыя. Для 
ўсіх аўтарытарных рэжымаў характэрна 
“ўсязнайства” галоўных аўтарытарнікаў. Яны 
выдаюць сябе за дасведчаных ва ўсіх пытан-
нях. І калі на ягоную думку трэба зрабіць так, 
а не інакш, рэдка хто са “світы” асмеліцца запя-
рэчыць. Вось і ўзнікаюць чарговыя дзівосы. 

Мне ж здаецца, што спецыялістаў у сённяш-
няй Беларусі хапае. Вось і трэба даручыць вы-
рашэнне пытанняў ім. Няхай даказваюць сваю 
прафесійную прыгоднасць. Пры існуючай жа 
сістэме цяжка знайсці крайняга. І за памылкі, 
якія ўсім наносяць велізарную шкоду, ніхто ў 
нас не адказвае. 

Што ж, да новых дзівосаў!
Г.Станкевіч. 

Двор–Нізгалаўскія дзівосы

ГІсТОРЫЯ АДНАГО 
ЗВАЛЬНЕННЯ

КАМУНІКАТ.ORG ЗАПРАШАЕ ДА сУПРАЦОЎНІЦТВА

РАТАВАННЕ НА КРЫВІНЦЫ

лета на рынку
Калі я чую, як наш 

Прэзідэнт сёння дае чарго-
вую каманду тыпа “Пачаць 
уборку!”, я заўсёды ўспамінаю 
гісторыю свайго звальнення 
з калгасу ўлетку 1996-га года, 
якраз пасля майго ўдзелу ў 
выбарах у Вярхоўны Савет. 

Тады да нас у дыспетчар-
скую калгаса “20–ты з’езд 
КПСС” завітаў старшыня 
Бешанковіцкага райвыканка-
му В.С.Латушкін. Здаецца, на-
ват не павітаўшыся проста з 
парога ён павёў: 

–Вы адзіная гаспадарка ў 
раёне, якая яшчэ не пачала 
ўборку! 

Старшыня калгасу 
М.П.Краўчанка спрабаваў 
нясмела запярэчыць: 

–Аграном кажа, што яшчэ 
ранавата...

–У цябе самы “разумны” 
аграном у раёне! Завадзі кам-
байн, паехалі на поле!

Усе камбайны стаялі ў 
чаканні старту ўборкі. Адзін 
з іх пашыбаваў на ўказанае 
поле, якое сеялася пер-
шым. Пасля таго, як агрэгат 
прайшоў па полю з дзеся-
так метраў і спыніўся, да яго 
падышлі мы трое. 

–Ну як, пацікавіўся я, – 
гледзячы на зялёнае нявы-
спелае зерне, – ці пойдзе?  

–Крыху зеленаватае, але 
заўтра пойдзе, – адрэагаваў 
старшыня райвыканкаму.

–Ведаеце, у такой сітуацыі 
я не змагу працаваць аграно-
мам, – адпрэчыў я.

–Можаш не выходзіць з 
заўтрашняга дня, – парыраваў 
Латушкін.

– Не, я чалавек адказны, 
але ў такой сітуацыі, калі нех-
та “кіруе” агранамічнай служ-
бай, пасля ўборкі ніводнага 
дня працаваць не буду. 

На гэтым наша размова 
спынілася. Старшыня калгасу 
спрабаваў нас прымірыць, і 
ўсё паўтараў: “Ды не спра-
чайцеся вы, не спрачайцеся!” 
Хто–хто, а ён добра ведаў, 
кім для гаспадаркі з’яўляецца 
галоўны аграном. Гісторыя з 
півавараным ячменем кан-
чаткова пераканала яго ў 
маёй дасведчанасці. Але пра 
тое ў наступным нумары.

Я ж стрымаў сваё слова, і 
ў верасні пайшоў працаваць 
у школу, дзе і працую да сён-
няшняга дня.

Г.Станкевіч.



Интервью Михаила Саакашвили белорус-
скому государственному каналу вызвало 
шквал критики со стороны российских поли-
тиков и СМИ. НТВ показал фильм «Крестный 
батька-2». Первый российский канал показал 
сюжет, посвященный требованию белорус-
ских оппозиционеров привлечь Лукашенко 
к ответственности по фактам, изложенным в 
первой части фильма. А «Россия» ударила ду-
плетом.

Сперва в программе «Вести» появился сюжет 
«Грузинский реверанс Александра Лукашен-
ко», в рамках которого 
российские политики 
дружно осудили по-
каз по БТ интервью 
Михаила Саакашви-
ли. Даже руководи-
тель КПРФ Геннадий 
Зюганов, долгие годы 
защищавший главу 
Беларуси в любых 
ситуациях, сказал: «Я 
могу выразить только 
сожаление, что человека, у 
которого по локоть руки в крови, принимают 
в братской Беларуси, которую я очень люблю 
и уважаю».

– Нет никаких сомнений, что сценарий это-
му эпизоду (интервью – прим.ред.) писал лич-
но Александр Григорьевич, – уверен Николай 
Левичев, руководитель думской фракции 
«Справедливой России». – Саакашвили – это 
агрессор, который развязал братоубийствен-
ную, кровавую войну, которому места в по-
литической жизни – в будущей политической 
жизни – нет. Если Александр Григорьевич Лу-
кашенко передумал и имеет иное мнение на 
этот счет, я уверен, что белорусский народ 
даст в свое время этому оценку. Любой по-
литический хамелеон уходит с политической 
сцены бесславно.

Чуть позже канал «Россия 24» выдал в эфир 
интервью члена Общественной палаты при 
президенте РФ Николая Сванидзе. Тот рас-
ценил пресловутое интервью, как «большую 
фигу», публично показанную России и россий-
скому руководству.

– Он (Лукашенко – прим.ред.) стал гадить и 
хамить России по каждому поводу, – заявил 
Сванидзе. – Он ведет себя как предатель.

Не остаются в стороне и печатные СМИ. 
«Московский комсомолец», к примеру, по-
мимо ряда статей разместил на своем сайте 

видеоролик, на котором 
картинку с престу-
плениями фашистов 
сопровождена аудио-
рядом – Лукашенко 
хвалит Гитлера.

Сам Лукашенко во 
время поездки по Го-
мельской области все 
обвинения проком-
ментировал весьма ла-

конично: «Мы не будем 
отвечать грязью на грязь». 

При этом он разразился очередной порцией 
критики в адрес Кремля и выразил уверен-
ность: «Россия больше боится потерять Бела-
русь, чем мы боимся потерять Россию».

Впрочем, потерять Лукашенко Россия, по-
хоже, уже не боится. Вышеупомянутый сюжет 
«Вестей» заканчивался таким комментарием: 
«Через полгода в Беларуси выборы. И Лука-
шенко, кажется, сжигает мосты. Но непохоже, 
что на этот раз будет легко перейти вброд. Это 
в прошлые годы, получая дешевый россий-
ский газ, Минск сосредоточил в экономике 
пятьдесят миллиардов долларов. Но Москва 
так больше не хочет... »

вадим ливнев.
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вслед за нтв и Первым россий-
ским к информационной войне 
против александра лукашенко 
подключился телеканал «россия». 
«он ведет себя как предатель» – 
таков лейтмотив сюжетов. 

Што ж уваходзіць у гіганцкую 
імперыю, падкантрольную асабіста 
кіраўніку дзяржавы? Па афіцыйных 
падліках, ажно 80 арганізацый ма-
юць грувасткі давесак да назвы, які 
ўказвае на гаспадара, — «Кіраўніцтва 
справаў прэзідэнта Рэспублікі Бела-
русь».

Сайт Кіраўніцтва справаў ад-
значае, што набор «птушанят»-
небарак пад прэзідэнцкае крыло 
пачаўся ў сярэдзіне 90-х, калі шэраг 
прадпрыемстваў культурніцкага 
профілю былі стратнымі. Мэта была 
адна — захаваць прадпрыемствы 
для будучыні. Фабрыкі мастацкіх 
вырабаў, кераміка, сувеніры — 
сапраўды, падтрымка ім была не-
абходная. Але не адной керамікай 
жыло ўпраўленне справамі. 

Гандаль	ад	імя	дзяржавы	—	вось	
асноўная	крыніца	прыбытку.

Кампанія пад някідкай назвай 
«Беларусьгандаль» дае такі абарот 
грошай, што іншым і не снілася. 
Імпарт алкаголю, цыгарэт і лесу — 
шматмільярдны заклад паспяховасці 
аптовага прадпрыемства. І такія 
арганізацыі яшчэ і атрымліваюць 
зніжкі «для бедных»! Напрыклад, 

увоз «Беларусьгандлем» каменнага 
вугалю ў краіну ў гэтым паўгоддзі на-
ват не будзе абкладацца падаткамі.
Адпачынак	пасля	доўгай,	на-

пружанай	працы
Кіраўніцтва справаў прыбрала да 

рук санаторыі за межамі краіны, якія 
дасталіся ў спадчыну ад БССР. Туапсэ, 
Друскенікі, Ялта, Сочы, Юрмала…

Гаворка аб іх продажы не 
заводзілася нават у часы самай ня-
стачы. Пра санаторыі і дамы адпа-
чынку ўнутры Беларусі і казаць не 
варта. «Юнацтва», «Баравое», «Со-
сны» — раней сюды ездзілі лячыцца 
па дармовых пуцёўках прафсаюзнікі, 
цяпер — стомленыя ад турэцкіх і 
егіпецкіх пляжаў расіяне.

Турыстычны аператар «Цэнтр-
Курорт» вызначае, ці выдзеліць ах-
вотным пуцёўкі ў пералічаныя вы-
шэй санаторыі. Таксама арганізацыя 
валодае больш за дзесяццю аптэкамі 
ў сталіцы.

РУП	«Беларускія	латарэі»	заста-
ецца найбуйнейшым гульцом лата-
рэйнага бізнэсу, прапануючы двац-
цаць гульняў. Галоўны брэнд «Ваша 
лато» працягвае змаганне з «Су-
перлато» Дзмітрыя Лукашэнкі, але 

ў кампаніі ёсць яшчэ іншыя гульні, і 
тыражныя, і імгненныя.
Нацыянальныя	прэзідэнцкія	

паркі
У краіне налічваецца пяць нацыя-

нальных паркаў — «Белавежская 
пушча», «Нарачанскі», «Прыпяцкі», 
«Бярэзінскі» і «Браслаўскія азёры». 
Усе гэтыя ўнікальныя прыродныя 
аб’екты ў сярэдзіне 90-х трапілі пад 
кантроль КСП.

Кіраўнік дзяржавы Аляксандр 
Лукашэнка любіць паўтараць, што 
паркі былі перададзеныя Кіраўніцтву 
справаў своечасова. Маўляў, толькі 
так удалося захаваць іх у першас-
ным чыстым выглядзе.

Так ці не, але карупцыя у пар-
ках квітнее. З таго часу колькасць 
арыштаваных кіраўнікоў паркаў 
пастаянна расце. У адным толькі 
Браслаўскім нацпарку трое прызна-
чаных дырэктароў па чарзе ішлі пад 
суд. Усіх іх — прызначаных асабіста 
прэзідэнтам — абвінавачвалі 
ў перавышэнні службовых 
паўнамоцтваў. План па вырубцы ў 
Белавежскай пушчы, адстрэл зуброў 
— усё гэта таксама факты апошніх 
гадоў.

«Прэзідэнт-гатэль».	У	гасцях	
у	прэзідэнта

На цяперашні момант КСП ва-
лодае трыма сталічнымі гатэлямі. 
Самы прэстыжны — чатырохзор-
кавы «Мінск», які стаіць на самой 
плошчы Незалежнасці. «Планета» 
і «Юбілейная» маюць «усяго» тры 
зоркі, дый знаходзяцца далей ад 
цэнтра. Кампенсаваць недахоп 
зорнасці мусіць «Прэзідэнт-гатэль», 
які ўзводзіцца ўдарнымі тэмпамі ў 
суседнім квартале з рэзідэнцыяй 
кіраўніка дзяржавы. 

З іншага боку ад яго размяшчаец-
ца «лечкамісія» — элітная бальніца 
на чале з Ірынай Абельскай.

…Будаўнічыя	трэсты,	эксперы-
ментальныя	 калгасы,	 гандлёвыя	
цэнтры	— вось няпоўны спіс таго, 
што засталося па-за нашай увагай. 
А ёсць жа яшчэ і Дэпартамент па 
гуманітарнай дзейнасці, які выра-
шае, ці мае права патраціць якія-
кольвечы грашовыя пераводы з-за 
мяжы…

А якія прыбыткі прыносяць 
офісныя	 будынкі	 па	 ўсім	 Мінску, 
якія Кіраўніцтва справаў у свой час 
забрала сабе амаль у поўным склад-

зе. Есці не просяць, а арэнду прыно-
сяць.

Для параўнання, пад кан-
тролем упраўлення справамі 
прэзідэнта Украіны налічваецца 50 
арганізацый. У агромністай Расіі — 
105 арганізацый, але дзясятак з іх — 
гэта дзіцячыя садкі.

Сапраўдныя гандлёвыя абароты 
беларускай бізнэс-імперыі ніколі не 
абнародваліся. Па сведчаннях было-
га заўхоза Івана Ціцянкова, нават у 
яго часы, у канцы 90-х, прыбыткі ішлі 
на мільярды даляраў.

* * *
Прэзідэнцкія	«заўхозы»
Іван Ціцянкоў, 1994–1999 — уцёк 

у Расію.
Уладзімір Ганчарэнка, 1999–2001 

— былы міністр сувязі.
Галіна Жураўкова , 2001–2004, была 

асуджаная судом, але памілаваная 
прэзідэнтам.

Генадзь Лаўранкоў, 2004–2005.
Аляксандр Кулічкоў, 2005–2008 — 

былы міністр гандлю.
Мікалай Дамашкевіч 2008–2009 — 

былы кіраўнік Міншчыны.
Мікалай Корбут – з 2009 года.

віталь несцераў, «наша нiва». 

БізнэС-іМПерыя Прэзідэнта
Нацыянальныя	паркі,	офісы,	латарэі	—	такому	набору	пазайздросціў	бы	мільярдэр.	Кіраўніцтва	справаў	прэзідэнта	Беларусі	—	арганізацыя,	якая	жыве	сама	
па	сабе.	Яе	кіраўнікі,	у	народзе	іх	завуць	«прэзідэнцкія	заўхозы»,	трымаюць	на	нітках	самыя	прыбытковыя	галіны	эканомікі.	І	па	тых	самых	нітках	перакачва-
юць	мільённыя	прыбыткі	падкантрольных	арганізацый.	Камусьці	тое	ўдавалася	лепш,	камусьці,	як	сумнавядомай	Галіне	Жураўковай,	у	якой	выявілі	растрату	
3,6	мільёна	USD,	—	горш.

В	нынешнем	году	трижды	повышались	цены	на	нефтепродукты	в	Беларуси.	В	
итоге	литр	бензина	А-95	сегодня	стоит	на	белорусских	автозаправках	3240	ру-
блей.	 В	 Украине,	 куда	 наша	 страна	 активно	 поставляет	 нефтепродукты,	 бе-
лорусский	бензин	A-95	стоит	в	рознице…	на	10%	дешевле.	И	это	при	том,	что	в	
Украине	 государство	директивно	не	определяет	стоимость	нефтепродуктов,	
как	в	Беларуси.	

На украинском рынке не-
фтепродуктов присутствует 
бензин из разных стран, в 
том числе из Литвы, Румы-
нии, Польши, Беларуси. 
Несмотря на жесткую кон-
куренцию, белорусские 
нефтепродукты занимают 
сильные позиции на укра-
инском рынке. Доля бело-
русских нефтепродуктов на 
украинском рынке оценива-
ется сегодня в 17,3%. 

Один из крупнейших им-
портеров нефтепродуктов, 
концерн «Галнафтогаз», дав-
но поставляет на внутрен-
ний рынок белорусские не-
фтепродукты. На украинском 
рынке концерн реализует 
нефтепродукты через свою 
сеть автозаправок — ОККО. 

Начальник отдела по свя-
зям с общественностью кон-
церна «Галнафтогаз» Алек-
сандр Пограничный говорит, 
что цены на белорусские не-
фтепродукты практически 
одинаковы со стоимостью 
украинских нефтепродуктов, 
но по качеству белорусская 
продукция лучше той, кото-
рую производят украинские 
НПЗ. 

«Мы очень довольны бе-
лорусскими нефтепродукта-
ми. Белорусское дизтопли-
во соответствует стандарту 
Евро-4, а белорусский бен-
зин А-92 по октановому чис-
лу превосходит аналогичный 
украинский», — сообщил 
«Белорусским новостям» 
Александр Пограничный. 

В сети автозаправок ОККО 
белорусское дизтопливо сто-
ит 6,95 гривны, бензин А-92 
— 7,40 гривны. Белорусский 
бензин А-95 в украинской 
рознице стоит в районе 7,70 

гривны. В мелком опте цена 
литра белорусского (мозыр-
ского) бензина А-95 — 6,55 
гривны, А-92 — 6,40 гривны. 

В пересчете на белорус-
ские деньги получается, что 
белорусское дизтопливо в 
украинской рознице сто-
ит почти как в Беларуси, а 
вот мозырский бензин на 
украинских автозаправках 
стоит даже дешевле, чем на 
белорусских АЗС. Если на 
белорусских автозаправ-
ках литр бензина А-95 стоит 
3240 рублей, то в Украине 
— 2900 рублей. Бензин А-92 
белорусские потребители 
покупают за 2870 рублей, а 
на автозаправках концер-
на «Галнафтогаз» он стоит в 
пересчете на белорусские 
— 2790 рублей. 

Любопытная деталь. В 
Украине цены на нефтепро-
дукты не регулируются госу-
дарством. Ценообразование 
на рынке нефтепродуктов 
отдано на откуп компаниям, 
которые занимаются реали-
зацией топлива. В Беларуси 
все иначе — розничные цены 
на нефтепродукты опреде-
ляются государством. 

Сегодняшние украинские 
реалии показывают, что в 
условиях рынка белорус-
ские нефтепродукты обхо-
дятся потребителю дешевле. 
А в условиях госрегулирова-
ния, которое есть в Белару-
си, дороже. Неудивительно 
поэтому, что белорусские 
цены вызывают протест у ав-
товладельцев. 

Директор консалтинго-
вой компании «А-95» Сергей 
Куюн говорит, что в условиях 
рынка, который сложился в 
Украине, белорусским про-

изводителям сложно про-
давать свои нефтепродукты 
дороже. 

«Украинский рынок ди-
версифицирован — нефте-
продукты сюда поступают из 
Литвы, Польши, Казахстана, 
России. Никого здесь не ин-
тересует, какие затраты не-
сет Беларусь, закупая нефть 
в Венесуэле. Для украинско-
го рынка, как и для любого 
другого, имеют значение 
ценовые и качественные 
параметры продукции. Бе-
лорусские производители 
это понимают и поставляют 
продукцию в соответствии 
с той ценой, которую может 
принять украинский рынок», 
— подчеркнул Сергей Куюн 
в интервью «Белорусским 
новостям». 

Перспективы белорусских 
нефтепродуктов на украин-
ском рынке неоднозначны. 
Украинские нефтеперера-
ботчики, говорит Сергей 
Куюн, обвиняют белорус-
ских производителей не-
фтепродуктов в демпинге и 
предлагают ввести пошлины 
на импортируемое топливо. 

«С одной стороны, каче-
ство белорусского топли-
ва выше украинского. Это 
касается и бензинов, и ди-
зельного топлива. С другой 
— Минтопэнерго Украины 
вынашивает сегодня планы 
введения импортной по-
шлины на топливо. В случае 
введения такой пошлины 
поставки импортных нефте-
продуктов, в том числе бело-
русских, будут поставлены 
под угрозу», — прогнозиру-
ет Сергей Куюн.

дмитрий заяЦ, 
«Белорусские новости».

Плохие «Вести» для Лукашенко

БЕЛсТАТ РАсКРЫЛ сТОиМОсТЬ ВЕНЕсУЭЛЬсКОЙ НЕФТи
Первая	партия	венесуэльской	нефти	обошлась	Беларуси	в	656	долларов	за	тонну.	

Согласно данным Национального статисти-
ческого комитета, Беларусь в мае 2010 года 
импортировала 79,8 тыс. тонн нефти из стран 
дальнего зарубежья по цене 656 долларов за 
тонну.

Напомним, в мае Беларусь получила первый 
танкер нефти из Венесуэлы. Стоимость венесу-
эльской нефти власти не раскрывали, заявляя, 
лишь, что её переработка является рентабель-
ной.

«Страна покупает нефть у Венесуэлы «по хо-
рошей цене». Если покупать российскую нефть 
со стопроцентной пошлиной, Беларусь несет 
убыток, а на венесуэльской нефти – выигры-
вает. На нефти, которую мы привезли из Вене-
суэлы, мы заработали, а это плюс, а не минус», 

— сказал буквально две недели назад первый 
вице-премьер РБ В.Семашко.

Для сравнения стоимость импортированной 
из России нефти, согласно данным Белстата, со-
ставляет 398 долларов за тонну.

Согласно договоренностям Александра Лука-
шенко и Уго Чавеса, Минск планирует закупить 
у Каракаса 4 млн. тонн нефти в 2010 году и 10 
млн. тонн — в 2011 году.

Прибытие четвертого танкера с венесуэль-
ской нефтью (около 80 тыс. тонн) в порт Одессы 
ожидается 17 июля. Он также как и другие три, 
будет переработан на Мозырском нефтепе-
рерабатывающем заводе. Пятый танкер будет 
поставлен в Беларусь через Эстонию в третьей 
декаде июля и переработан на Нафтане.
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Известный российский журналист, член 
общественной Палаты рФ николай Сванидзе 
уверен, что белорусский президент зря пыта-
ется блокировать российскую информацию о 
нем в эфирах российских телеканалов. 
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-	 На	 российских	телеканалах,	 наконец,	
стали	говорить	правду	о	том,	что	проис-
ходит	в	Беларуси.	По	НТВ,	РТР	и	ОРТ	были	
показаны	 обличающие	 Лукашенко	 сюже-
ты.	В	принципе,	все,	о	чем	сегодня	говорят	
российские	 журналисты,	 давно	 известно.	
Почему	 именно	 сейчас	 у	 вас	 «открылись	
глаза»?

- Я вам не скажу за всю Одессу, как гово-
рилось в популярной песне. Но, думаю, здесь 
простое объяснение: мы были так или иначе 
союзниками с Лукашенко и относились к нему 
как к союзнику. А российские СМИ, которые 
вы перечислили, либо прямо государствен-
ные, либо очень аффилированы государством 
и, так или иначе, выступают от имени государ-
ства.

Россия заступалась за Лукашенко перед 
Западом, все время «отмазывала» его. Когда 
Запад кривил губы по его поводу, говорил, 
что он диктатор, что такому не место в Евро-
пе, что он преследует журналистов, что у него 
исчезают люди, Россия отвечала: нет, это вам 
только кажется. Потому что он был союзник. 
Да, плохой парень, но наш плохой парень и 
пока он наш, мы будем его защищать. Теперь 
Лукашенко перестал быть нашим, перестал 
быть союзником.

То, что он делает в последние годы, совер-
шенно очевидно свидетельствует о том, что 
он уже не видит в России своего союзника. 
Либо играет какую-то тонкую игру, в результа-
те которой хочет получить какие-то выгоды, о 
которых знает только он один. Я не думаю, что 
сейчас, когда он фактически сжигает мосты в 
отношениях с Россией (интервью с Саакаш-
вили на Белорусском телевидении - это фак-
тически сжигание мостов), он движим только 
эмоциями. Я не верю, что он такой темпера-
ментный парень и чуть что - рвет рубаху на 
груди. Какие-то рациональные мотивы в его 
поведении всегда присутствуют. Но какие - не 
знаю. Это вообще отдельная тема для разгово-
ра. Можно по этому поводу рассуждать долго. 
А возвращаясь к вашему вопросу, повторю 
еще раз: Россия перестала видеть в нем союз-
ника и соответственно теперь позволяет себе 
говорить о нем правду.

-	При	этом	в	Беларуси	перекрываются	
те	 программы	 российского	 телевидения,	
где	 содержится	 малейшая	 критика	 Лука-
шенко.

- Мы, российские журналисты, много по-
видали на своем веку, в том числе в своей 
собственной стране, и нас мало чем можно 
удивить. Но все это лишь подтверждает наше 
отношение к Лукашенко и укрепляет нас в на-
шем отношении к нему. Поэтому, если Алек-
сандр Григорьевич считает, что, вырезая из 
программ российского телевидения все, что 
относится к нему лично, он вызовет к себе лю-
бовь со стороны российской прессы, то оши-
бается. Но, по-видимому, Лукашенко на это 
начхать, он понимает, что здесь ему все равно 
не светит. О российских журналистах он всег-
да говорил очень плохо. И здесь у нас совер-
шенно взаимные чувства.

Было бы странно, если бы он не перекры-
вал телеканалы. Тогда он не был бы Лукашен-
ко и не имел бы репутацию последнего дикта-
тора Европы.

-	 После	 встречи	 с	 Михаилом	 Саакаш-
вили	 и	 интервью	 грузинского	 президента	
БТ	вы	назвали	Лукашенко	предателем.	Но	
белорусский	правитель	«кидал»	Россию	на	
протяжении	всех	16	лет,	получая	дешевые	
энергоносители	 и	 кредиты	 в	 обмен	 поце-
луи	и	обещания.

- Я его всегда считал предателем и ложным 

союзником. Все его 
признания в любви 
к России - это жела-
ние вступить в брак 
по расчету. Я никог-
да не верил в ис-
кренность его жела-
ния объединиться с 
Россией, но какие-то 
слова, которые на-
прашивались, тоже 
не мог себе позво-
лить, работая на го-
сударственном ка-
нале. Хотя с других 
трибун я говорил 
о нем всегда очень 
жестко.

И здесь дело не 
в самом по себе ин-
тервью Саакашвили, 
и даже не в том, что 
он принимает Баки-
ева и заигрывает с 
Березовским. Дело во всей системе его пове-
дения в отношениях с Россией на протяжении 
долгих дет.

Это постоянный шантаж, постоянное крив-
ляние, постоянный торг и постоянное жела-
ние набить себе цену.

Лукашенко как кокетливая девушка, кото-
рая говорит, что сейчас уйдет к другому, хотя 
к другому пойти не может. Западной Европе, 
конечно, приятно немножко позаигрывать 
с ним для того, чтобы сделать «козу» России, 
чтобы та слишком много о себе не понимала. 
Но своим он никогда там не станет. Лукашенко 
для них человек совершенно другой группы 
крови. Это все равно, что покойного Саддам 
Хусейна или Ким Чен Ира обнять. Это невоз-
можно и этого никогда не будет.

Саакашвили им гораздо ближе как чело-
век прозападный, с другой ментальностью, 
независимо от того, какие у него характер и 
степень порядочности. А Лукашенко далек от 
них как звезда, но только он не звезда. Поэто-
му вся эта его система отношений с Россией, 
все это пустопорожнее кокетство очень давно 
меня раздражало. Естественно, если прини-
мать все, что он говорил в течение последних 
16 лет за чистую монету, все его любовные 
клятвы, его можно назвать предателем.

Почему Лукашенко сейчас повернулся в 
совершенно другую сторону? У меня есть на 
этот счет свое объяснение, и оно, возмож-
но, тоже не оригинальное. Я абсолютно уве-
рен, что как человек очень честолюбивый и 
очень властный он хотел стать руководителем 
объединенного российско-белорусского го-
сударства. Он как Фаина Раневская в фильме 
«Золушка», которая говорила: «Королевство 
маловато, развернуться негде». Беларусь для 
него всегда была маловата, развернуться 
было негде, и он для того и хотел объединить-
ся с Россией, чтобы возглавить новое государ-
ство.

Лукашенко всегда очень умело строил 
глазки российским «левым», а Россия доста-
точно «левая» страна и «левых» здесь много. 
Он долгое время был достаточно популярен в 
России, и коммунисты, у которых никогда не 
было своего популярного лидера, были гото-
вы сделать на него ставку. Он лелеял эти планы 
при Борисе Николаевиче Ельцине, которого 
надеялся обмануть. Но когда пришел к власти 
Путин, человек достаточно молодой, физи-
чески крепкий, жесткий, у них не сложились 
отношения и совершенно очевидно, в том 
числе, и личные. Лукашенко понял, что здесь 

у него игры не будет 
и потерял интерес к 
теме объединения, 
потому что, повто-
ряю, его это интере-
совало только в пла-
не личной власти.

-	 Почему	 Лу-
кашенко,	 на	 ваш	
взгляд,	 встреча-
ется	 с	 Саакашви-
ли,	 приютил	 Ба-
киева,	 рассылает	
спам	 российским	
бизнесменам?

- Дружбу с Саа-
кашвили он демон-
стрируют, чтобы 
показать нам боль-
шую фигу и пока-
зать Западу, что он 
показывает России 
большую фигу. Яко-
бы он независим. 

Но никто ему не поверит, потому что действия 
таких людей как Лукашенко давно измеряют-
ся не количеством поцелуев с зарубежными 
деятелями, а тем, что они делают внутри своей 
страны. А внутри страны Лукашенко, как мы с 
вами понимаем, не пойдет ни на какие уступ-
ки. Он не изменит себя. К тому же я не верю в 
дружбу между Лукашенко и Саакашвили, они 
стопроцентно разные люди. Я даже не пред-
ставляю, о чем они могут разговаривать, кро-
ме как о России.

Что касается рассылки писем нашим биз-
несменам, то он пошел по периметру. Стара-
ется человек всем понравиться. Он будет и 
актерам, и женщинам, и детям писать. Чело-
век он энергичный, трудолюбивый и сил не 
пожалеет. Но, думаю, что на своих российских 
перспективах Лукашенко уже поставил крест. 
Иначе он бы вел бы себя по-другому.

Бакиев я думаю из той же серии. Лукашен-
ко знает, что у России не сложилось с Бакие-
вым, что она поддержала новую киргизскую 
власть и, пригрев Бакиева, он тоже артику-
лируют свою позицию. Хотя ему абсолютно 
наплевать на Бакиева с высокой колокольни, 
также как и на Кыргызстан.

-	Год	назад	я	задала	премьер-министру	
Путину	 вопрос:	 как	 долго	 власти	 России	
собирается	поддерживать	диктаторский	
режим	Лукашенко	и	почему	они	не	поддер-
живает	 демократическую	 оппозицию?	
Путин	 тогда	 ответил:	 «Демократии	 на	
постсоветском	 пространстве	 слабые,	
правовой	 режим	 не	 определен,	 поэтому	
для	 нас	 на	 данном	 этапе	 самое	 главное	
стабильность».	Но	ведь	очевидно	(и	сегод-
няшние	 события	 тому	 подтверждение),	
что	при	Лукашенко	никакой	стабильности	
в	наших	отношениях	быть	не	может.

- Видимо, тогда Путин еще не был готов 
сказать: нам не нравится Лукашенко, мы бу-
дем против него. Думаю, что он не кривил ду-
шой, сказал, что думал, но при этом оставался 
при своем мнении относительно личности 
белорусского правителя. Но развернуть рос-
сийскую внешнюю политику еще не был го-
тов. Судя по некоторым вещам, которые идут 
по центральным российским каналам, сейчас 
готов. По-моему, сейчас он отдает себе отчет в 
том, что это все, с Лукашенко дело иметь нель-
зя.

-	В	России	понимают,	что	проевропей-
скость	белорусской	оппозиции	в	 случае	ее	
прихода	к	власти	не	влияет	на	намерение	
иметь	 самые	 дружественные	 белорусско-

российские	 отношения?	 После	 смены	 вла-
сти	 в	 Сербии	 демократическое	 прави-
тельство	 сохраняет	 тесные	 связи	 с	 РФ,	
но	 при	 этом	 находится	 в	 одном	шаге	 от	
вступления	 в	 Евросоюз.	 Президент	 сосед-
ней	Украины	Виктор	Янукович,	не	поступа-
ясь	отношениями	с	Москвой,	продолжает	
европейский	 вектор	 развития	 внешней	
политики.

- Я с вами согласен, все это возможно со-
вмещать. В значительной части российской 
политической элиты, к сожалению, пока пре-
обладает советский двухцветный взгляд на 
мир, согласно которому международные от-
ношения есть игра с нулевой суммой: то, что 
хорошо Западу, плохо России, а то, что хорошо 
России - плохо Западу. Это совершенно ирра-
циональная позиция, не имеющая никакого 
отношения к реальностям мировой политики 
и к здравому смыслу. Но у меня такое впечат-
ление, что в последнее время, может быть, 
благодаря Медведеву, эта позиция ослабева-
ет. Знак тому - улучшение отношений с Соеди-
ненными Штатами.

-	 Сегодня	 в	 Беларуси	 даже	 национали-
сты	 связывают	 перемены	 в	 стране	 с	 се-
годняшней	политикой	России	в	отношении	
режима	Лукашенко.	Насколько	их	ожидания	
оправданны?	Прекратит	ли	Кремль	субси-
дировать	диктатуру?

- Субсидировать, я думаю, больше не будет. 
Но, знаете, есть такое выражение: «В Кремле 
башен много». В России власть не столь жест-
ко заточена под одного человека или даже 
под двух, как она заточена в Беларуси под 
Лукашенко. И часто имеют место действия, ко-
торые совершенно не мотивированы, и про-
исходят по совершенно разным причинам, 
причем не политическим. Наверняка, есть в 
российских политических элитах люди, кото-
рые продолжают сочувствовать и симпатизи-
ровать Лукашенко, поэтому я думаю, что суб-
сидировать специально не будут, но какие-то 
протуберансы старых отношений возможны.

Но, в принципе, я считаю, что если руко-
водство РФ всерьез воспринимает проблему 
Лукашенко, всерьез оскорблено его действия-
ми и не хочет распространять конфликт с ним 
на всю Беларусь, то тогда нужно идти дальше 
и объяснять белорусскому народу, используя 
всю свою пропагандистскую мощь, что Лу-
кашенко не из своего кармана доставал эти 
деньги. Это Россия в значительной степени 
способствовала тому, что белорусский народ 
приемлемо жил.

Сам Лукашенко палец о палец не ударял, 
чтобы что-то сделать в экономике, а про-
сто посасывал российские ресурсы и только 
часть того, что получал, раздавал белорусским 
трудящимся. Куда он девал другую часть - во-
прос, который еще, вероятно, будет задан. Так 
что, если Россия всерьез рассматривает свои 
отношения с Лукашенко как стратегическую 
проблему, то ее надо решать политическим 
путем. Для этого надо сказать белорусскому 
народу правду про него.

-	 Все	 избирательные	 кампании,	 кото-
рые	проходили	в	Беларуси	при	Лукашенко,	
были	 признаны	 Западом	 несвободными	 и	
недемократическими.	При	фальсификации	
итогов	 предстоящих	 президентских	 вы-
боров,	какую	позицию	займет	Россия?

- Если бы выборы были сегодня, то точно 
разоблачали бы фальсификации. Но что будет 
через какое-то количество месяцев, не знаю. 
Я надеюсь на то, что нынешний антилукашен-
ковский тренд в российской политике долго-
срочный и стабильный, поскольку он абсо-
лютно обоснован.

ПроБлеМу лукашенко надо решатЬ

ратуйЦе! кеПСкі рэкорд
За	мінулы	тыдзень,	з	19	па	25	ліпеня,	у	Беларусі	ад	пападання	вады	ў	дыхальныя	шляхі	загінула	138	чала-

век,	у	тым	ліку	сем	непаўналетніх.	Як	паведамілі	ў	Беларускім	рэспубліканскім	таварыстве	ратавання	на	
водах	(Асвод),	113	чалавек	патанулі	непасрэдна	пры	купанні	ў	вадаёмах.

Разам з тым 83 чалавекі ўдалося выра-
таваць, а таксама папярэдзіць прыклад-
на 800 трагедый на вадзе. Спецыялісты 
адзначаюць, што прычына большасці 
здарэнняў — парушэнне правілаў бя-
спечных паводзін на вадзе. Акрамя 
таго, многія з патанулых знаходзіліся ў 
стане алкагольнага ап’янення. 

На мінулым тыдні ў вадзе загінулі 
двое двухгадовых дзяцей. Так, у вёс-

цы Стары Двор Пастаўскага раёна 
Віцебскай вобласці па недаглядзе 
бацькоў хлопчык упаў у адкрыты люк 
палівачнага калодзежа і патануў. У Кры-
чаве Магілёўскай вобласці двухгадо-
вая дзяўчынка патанула ў надзіманым 
басейне, застаўшыся без нагляду 
бацькоў. 

Усяго з пачатку года па 25 ліпеня ў 
Беларусі патанулі 747 чалавек, уклю-

чаючы 58 непаўналетніх. За аналагічны 
перыяд мінулага года — 474 чалавекі, 
уключаючы 60 дзяцей. Нагадаем, з 12 
па 18 ліпеня ў краіне патанула 145 ча-
лавек. Гэты перыяд стаў рэкордным 
па колькасці патанулых за апошнія 30 
гадоў. Разам з тым з пачатку года 564 
чалавекі работнікам Асвода ўдалося 
выратаваць (540 — летась), паведам-
ляе БелаПАН.


